
       T E R N  

zpravodaj 
Římskokatolické farnosti Dýšina  

6. 10. 2013 – 27. neděle v mezidobí 

   
 

 
� Ve středu 9. října 

bude od 15:00 na faře 
setkání seniorů. Manina 

Mentlová při něm bude vyprávět o 
své práci v poradně pro matky 
s dětmi v tísni, hudbou doprovodí 
rodina Klimešova. Zvěte prosím i ty, 
kteří běžně nechodí do kostela.  
� Zvěte také své nevěřící a hledající 

sousedy, příbuzné, přátele na 
kurzy Alfa, které začnou v úterý 22. 10. v 18:30 na faře. Krátká 
schůzka organizátorů kurzů Alfa a těch, kdo někoho pozvali, se 
koná ve čtvrtek 10. října v 18:30 na faře. 
� V sobotu 12. října bude na faře od 10:00 setkání dětí farnosti (oběd 

zajištěn) a od 18:30 setkání chlapů farnosti. 
� V týdnu od pondělí 14. 10.  do soboty 19. 10. nebudou mše sv. ani 

jiné aktivity farnosti. Pavel Petrašovský bude na exerciciích.   
� V sobotu 26. října bude v 18:00 v dýšinském kostele koncert dýšinské 

obyvatelky Ireny Výrutové, která vyučuje zpěv a hlasovou výchovu na 
ZUŠ Chrást. Spolu s ní zazpívají i děti ze sboru, který vede. 
� Na státní svátek 28. října bude tradiční pouť k patronům dýšinského 

kostela, sv. Šimonu a Judovi. Letos tuto cestu půjdeme již popáté. 
Sraz je v 9:00 na 
nádraží v Chrástu (v 
9:16 jede vlak). 
V 10:00 začínáme 
putování požehnáním 
v kostele sv. Jiří na 
Doubravce. Do Dýši-
ny dorazíme tak, 
abychom stihli mši 
sv., kterou bude 
v 15:00 v místním 
kostele sloužit plzeň-
ský biskup Mons. 
František Radkovský. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 
 

 
 
 
 

 

Nová omítka 
Letošní fáze opravy dýšinského 

kostela se Bohu díky chýlí úspěšně ke konci, 
malíři už natírají novou omítku, zbývá ještě 
dokončit část kolem jižního okna na kůr a 
zrealizovat odvodnění. Kostel jako by dostal ze 
západu novou tvář. Je to dáno i tím, že se jen 
neopravovala stávající omítka, jako tomu bylo 
třeba v případě fary, ale nevhodný tmavý 
břízolit, jehož šeď tak důvěrně známe z mnoha 
domů z období socializmu, byl nahrazen světlou 
vápennou omítkou. 

Když asi před dvěma lety památkáři 
jednali o tom, jak by bylo nejvhodnější náš 
kostel zrekonstruovat, vážně se diskutovalo o 
tom, zda by nebylo vhodné břízolitovou omítku kostelu nechat a pouze ji opravit. Byla nadnesena 
otázka, zda břízolit není určitá vývojová fáze pojetí vzhledu kostela, kterou by bylo dobré zachovat  pro 
budoucí generace. Když se dnes podívám na opravené části kostela, jsem moc rád, že se tento názor 
neprosadil. Ošklivé omítky by se neměly opravovat, ale osekávat. 

Máme zde tedy dva přístupy: Buď můžeme onen ne moc hezký opadaný břízolit jen vyspravit, 
což dá méně práce: bude to vypadat o mnoho lépe, než když to bylo opadané, ale pořád to bude onen 
břízolit, který se na kostel ze 14. století nehodí. Nebo můžeme všechno osekat, znovu nahodit a vybarvit 
v kombinaci smetanová – starorůžová. Bude to vypadat mnohem lépe, ale dá to mnohem více práce. 

Pro který přístup se rozhodneme ne už v případě omítky kostela, ale vlastního života? Buď 
můžeme opravovat jeho stávající stav. Na mnohé věci jsme u sebe zvyklí, zajeté koleje jsou už hluboké, 
ale lze v tom určitě bez velké námahy pár věcí změnit k lepšímu. Člověk může například učinit 
rozhodnutí, že místo svých dvaceti piv vypije každý večer pouze patnáct nebo že si na noční stolek 
položí bibli, třeba se mu někdy bude chtít do ní podívat. 

Nebo je možno staré neopravovat, ale odstranit a začít jinak. Řekl bych, že tento přístup je 
bližší Ježíši. Rybáře zve, aby nechali všeho a šli za ním (např. Mt 4,20). Chce po celníkovi Matoušovi, 
aby nechal svou živnost živností a následoval ho (Mt 9,9). Vypráví podobenství o Božím království, které 
je podobné pokladu v poli (Mt 13,44) nebo drahocenné perle (Mt 13,46), které když má někdo získat, 
musí prodat všechno, co má. U všech, kdo to s Ježíšem mysleli vážně, nestačilo poopravit pár svých 
zvyklostí, ale začít radikálně nově.  

Pokud nám právě tohle bude připomínat pohled na novou omítku dýšinského kostela, prosím, 
dívejme se na něj často od západu!                                                                                        

P. Pavel Petrašovský 
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PRAVIDELNÝ 
PROGRAM 
 

DÝŠINA: 
pondělí  
• 18:00 – modlitby 

maminek za své děti 
– fara 

úterý 
• 17:00 - možnost  

zpovědi – kostel 
• 17:30 – mše sv. 
• 18:30–setkání nad 

biblí - fara 
středa 
• 17:30 – mše sv. 
čtvrtek 
• 17:30 –  mše sv.  
pátek 
• 16:00–setkání dětí - 

fara 
• 17:00 – adorace, 

možnost zpovědi  
• 18:00 – mše sv. 
• 19:00–setkání 

mládeže - fara 
sobota 
• 17:30 - mše sv. 
neděle 
• 11:00 – zpovídání  - 

kostel (kromě 1.a3. 
neděle v měsíci) 

• 11:30 – mše sv. 
• kafe po mši - fara  
• 18:00 – adorace a 

nešpory – kaple na 
faře  

DRUZTOVÁ:  
• nedělní mše sv: 9:15 

– kaple na návsi 
• po ní: 1. neděle 

v měsíci: setkání nad 
biblí, 3. neděle: 
povídání u buchet 

 

O H L Á Š K Y ! ! ! 

kontakt: 
P. Pavel Petrašovský 
tel.: 737 814 525, boyda@centrum.cz 

www.farnostdysina.cz 



Suchá jehla na faře 
V sobotu 5. října se z iniciativy Ireny a Petra 

Brůčkových a jejich přátel výtvarníků  fara poměnil 
v grafickou dílnu. V rohu byl sestaven lis a těm, kdo 
přišli, byla rozdána rydla a kus hliníkového plechu. 
Úkolem bylo do jeho poměrně měkkého povrchu vyrýt 
svůj obrázek. To je totiž podstatou grafické techniky 
s názvem suchá jehla. 

Petr Brůček představil možné téma, kterým 
jsme se mohl i inspirovat: citát  1. listu Korintským, jenž 
zdobí i trám s křížem ve vítězném oblouku dýšinského 
kostela: „Bláznovství Boží je moudřejší než lidé“. A pak 
už začalo samotné výtvarné tvoření: rytí, vyrýpávání, 
urýpávání a škrábání.  

Když byl obrázek v plechu řádně vyveden, 
přetřel se celý výtvor 
tiskařskou barvou a 
začala pro mnohé 
děti nejzajímavější 
(protože i nejšpi-
navější) část: rukou 
(která  je prý k tomu 
účelu nejlepším ná-
strojem) setřít všech-
nu přebytečnou bar-
vu, aby zůstala pou-
ze v oněm vrypech. 
Když se to povedlo 
položil se plech na 
papír, vložil do lisu, 
zatočilo se klikou a 
výsledný obrázek byl 
hotov. A stejný bylo 
možno vyrobit podru-
hé, potřetí a počtvrté a kdoví ke kolikáté kopii bychom se dostali,  
dokud by se hliníkový plech nerozpadl v prach. 

Dopadlo to výborně, výtvory jsou skutečně uměleckými 
skvosty, jak se budou moci všichni přesvědčit na chystané 
výstavce, o které se v průběhu dne mluvilo. 

Zbývá ještě ocenit kuchařské umění Brůčků. Součástí 
programu byl totiž i oběd. Irena dokázala, že i vegetariánský guláš 
může být výborný a Petr svou semelbábou dokázal, že i chlap 
dokáže vyrobit něco moc dobrého poživatelného.   

 
 
 
 
 

Pro děti: O sv. Václavovi (a sv. Ludmile) 
 
 
 
 
 
 
 

Kurzy Alfa se pomalu blíží. Bez lidí ochotných přiložit ruku k dílu to nepůjde. Stále 
je třeba, aby přihlásili ti, kdo mohou uvařit jednu večeři. Prosím, pozvěte někoho 
ze svého okolí: souseda, kolegu z práce, kamaráda a přijďte spolu s ním! Prosím 
také o modlitbu. Informační schůzka je ve čtvrtek 10. 10. v 18:30 na faře 

„Pane Bože, co je to pro tebe tisíc let?" 
„Chvilička." 
„A Pane Bože, co je to pro tebe tisíc 
dolarů?" 
„Penízek." 
„Pane, prosím tě, dej mi penízek." 
„Jistě, počkej chviličku." 

Babička seděla na pláži, kde si její vnouček ve slunečním klobouku 
plácal bábovičky. Najednou se objevila obrovská vlna a vzala vnoučka s 
sebou. Babička padla na kolena a začala se modlit:  „Ó, Bože, prosím, 
vrať mi mého vnoučka.“  
Zázrakem se přihnala další velká vlna a zanechala po sobě vnoučka 
přesně na původním místě, s lopatičkou a kyblíčkem. Babička obrátila 
oči k nebesům a říká naštvaně: „Měl klobouček...“ 


